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امام علي)ع(:
خويشتنداري، زينت فقر است 
و سپاس�گزاري زين�ت غن�ا و 

توانگري. 

)تحف العقول، ص 75(

به چاپ رسيد 

 تأملاتي در منظومه فكري 
امام خامنه اي

كتاب »تأملاتي در منظومه فكري امام خامنه اي« به قلم علي 
قادري از سوي انتش�ارات دفاع به زيور چاپ آراسته شد. 
كتاب تأملاتي در منظومه فكري امام خامنه اي )مدظله العالي( 
مشتمل بر مجموعه 9 مقاله نويسنده است كه طي 1۰سال اخیر 
در رابطه با انديشه هاي مقام معظم رهبري به همايش هاي ملي 

ارائه يا به سفارش ارگان هاي دولتي تهیه شده است. 
 رويه و روش مؤلف ط��ي يك دهه اخیر اين ب��وده كه صرفاً به 
متن فرمايشات مقام معظم رهبري بسنده نكند و تلاش كند با 
مدل سازي انديشه هاي رهبر حكیم و فرزانه انقلاب، مدل هاي 
كاربردي را براي سیاستگذاران و برنامه ريزان اجتماعي در گام 

دوم انقلاب تدوين نمايد.

    نشر

پيمان مرادي     یادداشت

     محمدصادق عابديني
رئيس سازمان سينمايي آبان ماه را در حالي 
به پايان برد كه در طول يك ماه چند جلسه 
با اعضاي كميسيون فرهنگي مجلس داشت 
و طي آن به مسائل مختلف سينما پرداخت. 
در آخرين جلس�ه كه روز گذش�ته برگزار 
ش�د، محمد خزاعي به كميسيون فرهنگي 
رفت تا حمايت مجل�س را براي موضوعاتي 
وضعي�ت  س�ينمايي،  تولي�دات  چ�ون 
معيش�تي، بيم�ه و ماليات به دس�ت آورد. 
در جلسه رئیس سازمان سینمايي و كمیسیون 
فرهنگي و مجل��س درباره محت��واي ضعیف 
فیلم ها، تحول در سینما، حمايت از فیلمسازان 
انقلابي و اصلاح آيین نامه س��ازمان سینمايي 

بحث و تبادل نظر صورت گرفت. 
در اين جلسه، خزاعي سینما را پرچالش ترين 
ح��وزه مديريت��ي در عرصه فرهن��گ و هنر 
دانست و گفت: »بدون ش��ك، رسانه سینما 
بسیار تأثیرگذار، نافذ، رخنه گر و جهت بخش 
و به دلیل گس��تره اثرگذاري و كاركردهاي 
اجتماع��ي و فرهنگ��ي از اهمی��ت بالاي��ي 

برخوردار است.«
وي اذعان داشت: »به رغم شناخت و تجربه هاي 
ملموس قبلي طي يك ماهه اخیر با همكارانم 
در قالب كارگروه هاي تخصصي و ش��وراهاي 
راهبري روي مش��كلات و چالش هاي سینما 
به صورت متمركز، مطالعه، آسیب شناس��ي و 
ظرفیت شناس��ي كرديم، كوشیديم پي ببريم 
چرا ب��ا توجه ب��ه تغییر مدي��ران در دوره هاي 
مختل��ف در اين حوزه چندان ش��اهد تحول و 

جهش نیستیم.«
     گلايه از كمبود اعتبارات سينما

رئیس س��ازمان س��ینمايي با انتقاد از پايین 
بودن اعتب��ارات در بخش س��ینما گفت: » به 
میزان تأثیرگذاري اين رس��انه و انتظار جامعه 
و مسئولان متأس��فانه، منابع سینماي كشور 
بسیار ناچیز است. گردش مالي سینما نسبت 
به بسیاري از مشاغل و اصناف اساساً به چشم 
نمي آيد و بخش عمده همین منابع هم، صرف 
هزينه ه��اي جاري و ام��ور اداري مي ش��ود و 
پشتیباني از تولید سینما به منابع و ظرفیت هاي 

بزرگ تري نیاز دارد.« 
وي در ادامه تأكید كرد: »با همین امكانات كم 
و بودجه اندك هم، خوشبختانه، سینماي ايران 
سربلند است و فیلمسازان آثار خوبي را تولید 
كردند و نقش مهمي در معرفي فرهنگ ايران به 

دنیا داشته و افتخارات زيادي كسب كرد ه اند.« 
وي با بیان اينكه س��ینماي ايران در كنار رشد 
علمي و نظامي مهم ترين شناس��ه و ش��اخصه 
بین المللي ماس��ت، گف��ت: »اين ب��ه آن معنا 
نیست كه به نقطه ايده آل و مطلوب رسیده ايم. 
بخشي از تولیدات س��ینمايي، قابل دفاع و در 
ش��أن يك خانواده ايراني و مس��لمان نیست. 
قطعاً از اين پس به آثار ضعیف و سخیف پروانه 
ساخت و نمايش نمي دهیم، زيرا سینماي ايران 
سینماي فرهنگي، انديش��ه محور و سینماي 

خانواده مدار است.«
خزاعي گفت: »مسیر پیش روي سینما بسیار 
امیدواركننده است و با توجه به برنامه ريزي ها، 
تعام��لات و افق ه��اي پیش بین��ي ش��ده در 
چهار س��ال آينده در حوزه تولی��د، حمايت از 
سینماگران و توسعه زيرس��اخت هاي سینما 

اتفاق هاي خوبي خواهد افتاد.«
     وعده احياي سينماي خانواده محور

يك��ي از محورهاي جلس��ه رئیس س��ازمان 
سینمايي و اعضاي كمیسیون فرهنگي مجلس، 
بحث در خصوص احیاي سینماي خانواده محور 
بود. در س��ال هاي اخی��ر با كاه��ش تولیدات 
س��ینمايي كه مناس��ب همه اعضاي خانواده 
باشد، عملًا س��ینما از حضور خانواده ها خالي 
شده بود. فیلم هاي اكران ش��ده در سینماها، 
اغلب براي جلب توجه قشر خاصي تولید شده و 
همین موضوع حتي باعث كاهش میزان فروش 

سینماها شده بود. 
رئیس سازمان سینمايي در خصوص توجه به 
سینماي خانواده محور گفت: »ما مخالف فیلم 
در حوزه هاي سیاسي يا ژانرهاي ديگر نیستیم 
اما ديگ��ر در میان آثار تولی��دي، فیلم مبتذل 
نخواهیم داشت. اگر چه سازمان سینمايي الان 
با انبوهي از تولیدات دپو شده مواجه است كه 
بايد مشكلات و اش��كالات آنها مديريت شود 
اما در دولت جديد هیچ مجوزي براي ساخت 

فیلم هاي سخیف و مبتذل صادر نمي كنیم.«

وي با بیان اينكه در زمینه صدور مجوز ساخت و 
اكران با هنرمندان شفاف خواهیم بود، ادامه داد: 
»اگر طرحي داراي ايراد است در صورت اصلاح 
كامل، مجوز ساخت خواهد گرفت و با اين روش 
ديگر كارگردان و سازندگان فیلم بعد از ساخت 

اثر گرفتار موانع و آسیب نمي شود.«
خزاع��ي با بی��ان اينك��ه وظیفه داري��م هم از 
هنرمندان و ش��رايط س��ینما و هم از گفتمان 
انقلاب صیانت كنی��م، از اصلاح آيین نامه هاي 
شوراهاي مختلف، مؤسسات و جشنواره خبر 
داد و افزود: »احیاي سینماي خانواده محور را 
از جمله مأموريت هاي مهم سازمان سینمايي 
در دوره جدي��د مي دانم، مي توان چش��م انداز 
سینماي ايران در سال 14۰1 را تحقق سینماي 

خانواده محور، قصه گو و اخلاق مدار دانست.«
     رايزني مالياتي رئيس در مجلس

چند روز پس از آنكه تهیه كنندگان سینما در 
ديدار با وزير ارشاد و رئیس سازمان سینمايي، 
خواستار بازگشت معافیت هاي مالیاتي شدند، 
خزاعي اين موضوع را با كمیس��یون فرهنگي 
مطرح كرد. وي گفت: »كرونا به سینما و نمايش 
فیلم ها مانند ديگ��ر فعالیت ه��اي فرهنگي و 
اقتصادي ضربه زده است، متأسفانه تعداد زيادي 
از سینماگران در اين ايام دچار آسیب شدند كه 
اگر به آنها توجه نكنیم با مشكلات زيادي روبه رو 
خواهند ب��ود.« خزاعي با انتقاد از فضاس��ازي 
اشتباهي كه درباره میزان درآمد اهالي سینما و 
همچنین مباحث مالیاتي پیرامون دستمزدها 
مطرح ش��ده اس��ت، بیان داش��ت: »واقعیت 
اين اس��ت كه تنها چند س��لبريتي محدود و 
انگشت شمار شايد وضعیت مالي خوبي داشته 
باشند و بیش از 95درصد فعالان صنوف مختلف 
هنري و سینماگران فاقد فعالیت مستمر شغلي 
در طول سال هستند و با مصائب بیكاري، فقر، 
فقدان ثبات اقتصادي و رفاه نسبي دست و پنجه 

نرم مي كنند.« 
بنابراين گزارش سال گذشته، موضوع دريافت 
مالیات از س��لبريتي ها به يكي از مباحث داغ 
اقتصادي و فرهنگي تبديل ش��د؛ اينكه هیچ 
كدام از سلبريتي هاي ايراني كه بعضاً در سینما 
نیز فعال هستند در مقابل درآمدهاي نجومي، 
مالیات پرداخت نمي كنن��د. حال پس از مقرر 
شدن دريافت مالیات، سینماگران به تكاپو براي 

بازگشت معافیت ها افتاده اند. 
رئیس سازمان سینمايي به نمايندگان مجلس 
گفت: »قوانین مالیاتي نبايد به شكلي باشد كه 
معیشت اكثريت قريب به اتفاق سینماگران كه 
درآمد خوبي ندارند را تضعیف كند، زيرا آسیب 
بیشتري به اين گروه وارد خواهد شد. پیشنهاد 
مي دهم كم��ك كنید تا قانون اخ��ذ مالیات از 

هنرمندان بازنگري و اصلاح شود.«
ب��ا تأكی��د چن��د روز پی��ش وزي��ر ارش��اد و 
پیگیري هاي رئیس سازمان سینمايي به نظر 
مي رسد مسئله معافیت ها از سال آينده دوباره 

اجرايي خواهد شد. 
در ديدار رئیس سازمان س��ینمايي با اعضاي 
كمیس��یون فرهنگي مجلس بح��ث افزايش 
اعتبارات سازمان س��ینمايي و تحقق عدالت 
فرهنگي با افزايش زيرساخت هاي سینما نیز 

مطرح و مورد تأكید قرار گرفت.

قول رئيس سازمان سينمايي به اعضاي كميسيون فرهنگي مجلس

سينماي خانواده محور احيا مي شود
سازمان سينمايي به آثار ضعيف و سخيف پروانه ساخت و نمايش نمي دهد

چند روز پس از آنكه تهيه كنندگان 
س��ينما در ديدار با وزير ارش��اد و 
رئيس سازمان سينمايي، خواستار 
بازگش��ت معافيت ه��اي مالياتي 
ش��دند، خزاعي اين موضوع را با 
كميس��يون فرهنگي مط��رح كرد

    جشنواره

     شعر

تعداد فيلم هاي ثبت شده در چهلمين جشنواره فجر به 5۰ رسيد

استفاده از ظرفيت حداكثري سينماها براي اكران مردمي
دبير جشنواره فيلم فجر از احتمال بالاي پذيرش حداكثري 
در سينماهاي مردمي چهلمين جشنواره فيلم فجر خبر داد. 
مسعود نقاش زاده، دبیر چهلمین جشنواره فیلم فجر با توجه به 
واكسیناسیون حداكثري مردم از احتمال بالاي حضور تمامي 

علاقه مندان سینما در جشنواره فیلم فجر خبر داد. 
مس��عود نقاش زاده در اولین گفت وگوي خود با ارائه گزارشي 
كوتاه از روند فعلي جش��نواره فیلم فجر بیان ك��رد: تا پنج روز 
گذش��ته 2۰نفر از صاحبان فیلم ها آثار خ��ود را در دبیرخانه 
جشنواره فیلم فجر ثبت نام كرده اند كه البته تجربه سال هاي 
قبل نشان مي دهد در روزهاي آخر تعداد بیشتري از صاحبان 

فیلم ها ثبت نام مي كنند. 
اين كارگردان س��ینما در خصوص فعالیت بخش سینماهاي 
مردم��ي و می��زان پذيرش س��الن هاي س��ینما از م��ردم در 
جشنواره امس��ال گفت: سال گذش��ته با اينكه واكسیناسیون 
گسترش پیدا نكرده بود، ستاد ملي مقابله با كرونا با 5۰درصد 
ظرفیت سالن هاي س��ینما موافقت كرد اما امسال با توجه به 
واكسیناسیون درصد بسیار بالايي از هموطنانمان و بالا رفتن 
ايمني در جامعه، اين امید را داريم حضور تمامي تماشاگران و 

علاقه مندان سینما در جشنواره فیلم فجر اجرا خواهد شد. 
وي در پايان خاطرنشان ساخت: امسال در جشنواره فیلم فجر، 
تنها بخش ملي را داريم و سال بعد بخش بین الملل به جشنواره 

اضافه خواهد شد. 
همچنین »سیمونیان« مسئول دبیرخانه جشنواره از آمار جديد 
ثبت نامي هاي جشنواره به تسنیم گفت: در حال حاضر بیش از 

5۰نفر از صاحبان آثار در دبیرخانه جشنواره ثبت نام  كرده اند 
كه با توجه به تجربه سال هاي قبل اين احتمال مي رود میزان 
ثبت نام به 6۰ فیلم برسد. متأسفانه هر سال صاحبان آثار ثبت نام 
خود را به روزهاي آخر سال موكول مي كنند كه امیدوارم اين 

روند براي سال هاي بعد اصلاح شود. 
بنابراين گزارش چهلمین دوره جش��نواره فیلم فجر امسال از 
12 تا 22بهمن ماه در تهران برگزار مي ش��ود. جش��نواره فجر 
سال گذشته با تدابیر و پروتكل هاي بهداشتي ناشي از بیماري 
كرونا در محل پرديس ملت و نیز برج میلاد برگزار شد. شیوع 
بیماري كرونا باعث شده است حجمي از آثار حاضر در جشنواره 
فجر هنوز به اكران نرسند. هنوز اعضاي هیئت داوران و هیئت 
انتخاب آثار جشنواره فجر اعلام نشده اند و مشخص نیست چه 
بخش هايي در اين دوره از جش��نواره حضور دارند. سال پیش 
فیلم سینمايي »يدو« س��اخته مهدي جعفري توانست عنوان 

بهترين فیلم اين رويداد را به خود اختصاص دهد. 

سينماي يتيم ايران و تهيه كننده ها 
در ايران همانند اغلب كش��ور هاي جهان ب��ه دلیل نبود يك 
كمپاني هدفمن��د و قدرتمند و اس��توديو هاي فیلمس��ازي 
تهیه كننده ح��رف اول و آخر را در آثار مي زند. در س��ال هاي 
گذشته تلاش هايي براي شكل گیري يك كمپاني استاندارد 
صورت گرفت اما نهايتاً ادامه دار نش��د. اينكه مفهوم عامیانه 
تهیه كنندگي در ايران چیس��ت، بماند، آنچه در عصر كنوني 
س��ینما در ايران و جهان مهم اس��ت توجه به بازار، شناخت 
درست جامعه و رس��انه اس��ت كه متأس��فانه عمده جريان 
تهیه كنندگي اي��ران توجهي به اين ام��ور ندارند. عدم درك 
خواسته ها و ايده آل هاي فیلمساز باعث شده است كارگردانان 
مؤلف پس از س��اخت يك يا چند فیلم اول خود، براي تأمین 
آسايش بیشتر فیلم ش��ان، حفظ حريم فیلمنامه نويسنده و 
به تاراج نرفتن فیلم ش��ان در پخش، به ح��وزه تهیه كنندگي 
نیز ورود كنند. روز به روز بر تعداد نويس��ندگان، كارگردانان 
و تهیه كنندگان ايراني اضافه مي ش��ود، در حالي كه اگر نگاه 
درس��تي به حرفه تهیه كنندگي داشته باش��یم، وظايف آن 
آنقدري است كه نتواند س��ه حوزه مجزا را باهم پیش ببرد يا 
گاه حتي به عنوان بازيگر هم جلوي دوربین برود! گروه قابل 
توجهي از تهیه كنندگان ايراني تنها به دنبال آن هس��تند كه 
سرمايه را طوري مديريت كنند كه »سرشان بي كلاه نماند« 
اينكه آن اثر نمايش داده شود يا نش��ود، با استقبال مخاطب 
مواجه ش��ود يا نش��ود، برگ برنده كارنامه آنها باش��د يا مايه 
شرمندگي اهمیتي ندارد. پروژه در ذهن آنها در همان روز اول 
عقد قرارداد با سرمايه گذار، بسته شده، حالا اگر مدير تولید و 
كارگردان بتوانند درايت به خرج دهند و اثري آبرومند تولید 
كنند كه احسنت به پشتكارش��ان و اگر نشد هم تهیه كننده 
مصاحبه مي كند و فیلمنامه و سانسور و جديداً كرونا را بهانه 
مي كند يا اگر امكان داشته باشد، چش��م بسته و دهان باز به 

ستايش اثري كه وجود خارجي ندارد، مي پردازد! 
حال آنك��ه تهیه كننده بايد اث��ري را چون كودك��ي از نطفه 
همراهي كند، ايده و پلاتي كه يا حاصل مطالعات او از بازار روز 
و شناخت از جامعه كنوني است يا هوشمندي او براي جذب 
اس��تعداد هاي ناب؛ فیلمنامه اي كه مي توان بارها به اجرايي 
شدن آن به ش��كل هاي مختلف فكر و ايرادات و موانع پیشه 
روي آن را برطرف كرد. درك درست يك تهیه كننده از آينده 
و كنترل و ايجاد تناس��ب در لحن مشخص توسط او مي تواند 
مانع آسیب هاي احتمالي پیشه روي اثر باشد و آن را از مسائلي 
چون توقیف و سانسور مخرب در امان نگه دارد. در اين میان 
معدود تهیه كنندگان ايراني نیز وجود دارند كه به معناي كلمه 
»تهیه كننده مؤلف« هس��تند، آنها در عین شناخت اتمسفر 
سینما و روابط عمومي بالا، پاس��بان اثر خود هستند و چون 
پدري نمي گذارند گزندي به فرزندش��ان وارد شوند، همپاي 
آن پروژه رش��د مي كنند و گاه پیر مي ش��وند؛ همان هايي كه 
وقتي نام ش��ان به میان مي آيد همه منتظ��ر نمايش يك اثر 
آبرومند هستند و بودنشان همواره نويدبخش اتفافات خوب يا 
گاه بدعت گذاري هاي بزرگ است، آنها مي توانند سینما را به 
ريل هاي هدفمند و نجات بخش هدايت كنند. يك تهیه كننده 
خوب، چند سناريو براي مراحل مختلف فیلم در نظر مي گیرد 
تا مسائل درون گروهي و رس��انه اي تأثیرات مخربي در طول 
پیش تولید، تولی��د، پس تولید و پخش به پ��روژه وارد نكند، 
در اين بین سواد رس��انه و به روز بودن اطلاعات رسانه اي يك 
تهیه كننده باعث مي شود گام ها را با هوشیاري بیشري بردارد 
و اسیر دام هاي رسانه اي و ضدجريان نشود. به بیان ديگر يك 
تهیه كننده بايد بداند چه پروژه اي را در دس��ت دارد و هدف 
ساخت و نمايش آن چیس��ت؟ فیلم ها براي ماندن در كمد ها 
ساخته نمي شوند، هنر بايد در دسترس عموم قرار گیرد تا هم 
پويايي را به همراه داشته باشد و هم مورد ارزيابي تماشاگران 
قرار گیرد. تهیه كنندگان موفق ايراني، همان هايي هستند كه 

هنر و اقتصاد را به موازات هم پیش مي برند. 

در رونمايي از كتاب »شمعداني ها« مطرح شد

رباعي هاي عرفان پور كشف ابديت در لحظه است
آنچه مي تواند ميلاد عرفان پور را از شاعران هم نسل خودش متفاوت كند، همان چيزي 

 است كه در كلمه حكمت خلاصه مي شود. حكمت ديدن يك حقيقت ازلي و ابدي
در لحظه اي كوتاه و يك آن است

آنچ�ه مي توان�د مي�لاد عرفان پ�ور را از ش�اعران 
هم نس�لش متفاوت كند، هم�ان چيزي اس�ت كه در 
كلمه حكم�ت خلاصه مي ش�ود. حكم�ت ديدن يك 
حقيقت ازلي و ابدي در لحظه اي كوتاه و يك آن است. 
محمدمهدي س��یار ش��اعرو استاد دانش��گاه در مراسم 
رونمايي و جشن امضاي كتاب »ش��معداني ها« و ديگر 
مجموعه اشعار میلاد عرفان پور گفت: رباعي به شیوه اي 
كه عرفان پور پي گرفته، كشف ابديت در لحظه است. پیدا 
كردن دريچه اي در هر ش��يء و اتفاقي، در هر كلمه اي و 
هر جذابیت موس��یقايي كنار هم نشسته اي. هر شاعري 
مي تواند جذابیت موسیقايي دوكلمه براي نشستن كنار 
هم يا جذابیت يك رخداد و ه��ر اتفاق ديگري را درك و 
پیدا كند، اما اين كافي نیس��ت و چگونه بیان كردن آن 
است كه به ش��عر روح و جان تازه مي دهد. اينكه بتواني 
جذابیت ابديت را بازگو و دريچه اي از هر لحظه به فرازمان 
بازكني و مهم تر اينكه اين اتف��اق بزرگ را تنها در چهار 
مصرع رقم بزني، كار دشواري است كه عرفان پور از پس 

آن برآمده است. 
وي افزود: آنچه مي تواند میلاد را از ش��اعران هم نسل 
خودش متفاوت كند، همان چیزي است كه در كلمه 
حكمت خلاصه مي ش��ود. حكمت ديدن يك حقیقت 
ازلي و اب��دي در لحظه اي كوتاه و يك آن اس��ت. اين 
گمشده ادبیات و هنر ما امروز حكمت است. هر كسي 
به وسع خودش مي تواند در لحظه اين حقیقت را پیدا 
و بازگو كند و اين كاري است كه عرفان پور انجام داده 
است. گمانم اين است كتاب »ش��معداني ها« گزيده 
خود ش��اعر از میان آثارش اس��ت و هركسي مي تواند 
مطابق سلیقه خود، گزيده ديگري از میان سروده هاي 

او فراهم كند. 
در ادامه میلاد عرفان پور با بیان اينكه قبل تر قالب هاي 
شعري ديگري را هم آزموده و س��پس تصمیم گرفته 
اس��ت با رباعي بماند چراكه رباعي در عین كوتاه بودن 
كامل و رساست، عنوان كرد: شايد برخي از رباعي هايم 
يك عمق عارفانه و تأثیرگ��ذاري معنوي پیدا كرده كه 
برخي معتقدند حس نمي شود يك جوان آن را سروده 
اس��ت. من باوري دروني دارم درباره اينكه چطور اين 

رباعي ها خلق مي ش��وند. از هر صد ش��عر يكي به آن 
ويژگي خاصي كه بايد مي رس��د و مخاط��ب هم آن را 
تش��خیص می دهد و دوس��تش مي دارد. به نظرم اگر 
شاعر در مسیر درستي كه خدا برايش خواسته، پیش 
برود و صدق در كلام و عمل داش��ته باشد، به آنجا كه 

بايد مي رسد. 
گاهي روي يك رباعي از نظر فني حس��اب كرده ام اما 
مردم شعري را كه احساس تأثر دروني ام را در آن بیان 

كرده ام، دوست داشته و زمزمه كرده اند. 
وي افزود: اگر شاعر مس��یر درست را برود، گاهي خدا 
دستش را مي گیرد و در لحظه اي و آني چیزي را به او 
نش��ان داده و دوباره به خاك ب��رش مي گرداند، يعني 
او را براي يك لحظه در معرض تماش��اي ملكوت قرار 
مي دهد و همین معدود لحظات اس��ت كه ش��عرهاي 
درخش��ان را رقم مي زند. بنده كمتري��ن هم كلماتم 
آينه اي است براي تصويركردن ملكوت و آن معنا، براي 
همین هم اگر چیز قابلي در كارهايم باشد، از من نیست 
و اگر ناخالصي اي هست به سبب مشكلات وجودي ما 
آدم هاست. محمدرضا زائري نیز در اين  مراسم بخشي 
از قدرت رباعي را مرهون كوتاهي اش دانست و گفت: 
اين موض��وع را عرفان پور در مقدمه بس��یار خواندني 
»شمعداني ها« توضیح داده و به نظرم خواندن آن براي 
درك مسیري كه شاعر در اين سال ها طي كرده، بسیار 

راهگشاست.

     کتاب

مديرعامل كتابشهر در نشست خبري اعلام كرد

قصد ما تصدي گري و به هم ريختن قاعده بازار نيست

   مصطفي شاه كرمي
مديرعامل كتابشهر با اشاره به اينكه قصد ما تصدي گري نيست 
و نمي خواهيم قاعده بازار را به هم بريزيم، مي گويد: متأس�فانه 
بعضي از كتاب ها تيشه به ريشه انقلاب اسلامي مي زنند، مأموريت 
ما برداشتن باري از دوش انقلاب اس�لامي در حوزه كتاب است. 
علي اسماعیلي، مديرعامل كتابشهر ايران در نشست خبري همزمان 
با هفته كتاب و كتابخواني گفت: كتابش��هر س��ابقه 15سال فعالیت 
دارد و در دور جديد مأموريت خود را به گونه اي طراحي كرده است 
كه باري از دوش انقلاب اسلامي در حوزه كتاب بردارد. همانطور كه 
مي دانید كتابفروشي فعالیتي استراتژيك است و اين كار نیاز به ورود 
و كمك نهادهاي حاكمیتي دارد. ما به عنوان حلقه میاني، خدماتي را 
در اختیار داريم و به صورت متناسب در اختیار گروه ها و دغدغه مندان 
به حوزه كتاب قرار مي دهیم. وقت��ي نهادهاي حاكمیتي وارد فضاي 
كسب و كار مي شوند، اين تلقي ايجاد مي شود كه قصد تصدي گري 
دارند و مي خواهند بازار را خراب كنند، ام��ا بايد تأكید كنم كه اصلًا 

قصد ما تصدي گري نیست و در بازار، رقابت ناسالم ايجاد خواهیم كرد 
كه مبادا مجموعه اي خصوصي تضعیف شود. 

اسماعیلي با اشاره به اينكه كتابش��هر مجموعه اي متعلق به سازمان 
تبلیغات اسلامي است، افزود: كتابش��هر به دنبال اين است كه نقش 
خودش را به عنوان بخش نس��بتاً دولتي به درس��تي ايف��ا كند، اين 
مجموعه بازوي تخصصي و كارشناسي حوزه كتاب و كتابفروشي براي 
خیرين و نهادهايي است كه مي خواهند در حوزه كتاب نقش آفريني 
كنند. مدل كار كتابشهر اين است كه نمي خواهد قاعده بازار را بر هم 

بريزد و طبق قاعده و اصول موجود خدمات مي دهیم. 
مدير عامل كتابشهر اظهار داشت: ما خدمات ويژه اي را براي ناشراني 
كه در حوزه گفتمان انقلاب اسلامي فعالیت دارند، ارائه مي كنیم. ما 
نیز به عنوان سازمان تبلیغات اسلامي كه مأموريتش ترويج گفتمان 
انقلاب اسلامي اس��ت، محتوايي را كه معارض با اين گفتمان باشد، 
تبلیغ و ترويج نمي كنیم. در دوره گذش��ته، ممیزي وجود داشته اما 
ايراداتي هم به آن وارد است و بايد ديد در دوره جديد وزارت فرهنگ 
چه اتفاقي در اين ح��وزه رخ مي دهد، براي مثال اگ��ر به تعدادي از 
كتابفروشي هاي خیابان انقلاب مراجعه كنید، مي بینید تعداد آثاري 
كه مروج فرهنگ غربي اس��ت بسیار بیش��تر از كتاب هايي است كه 
فرهنگ بومي ما را تبلیغ مي كنند. كتاب شهر اين موضوع را به عنوان 
خلائي بزرگ ش��ناخته و مأموريت خود را با تأسیس كتابفروشي ها 
دنبال مي كند. ما كتابفروشي را فقط يك كار اقتصادي نمي دانیم بلكه 
معتقديم ترويج هم بخش عمده اي از فعالیت آن است. متأسفانه بعضي 
از كتاب ها تیشه به ريشه انقلاب اس��لامي مي زنند و ما با حذف اين 

ناشران از فروشگاه هايمان گامي را در عدم ترويج آنها برمي داريم.

     رویداد 

»ابرقدرت خداست« منتشر شد
خاطرات همداني ها از ايام شهادت حاج قاسم

كت�اب »ابرق�درت خداس�ت«؛ خاط�رات م�ردم هم�دان از اي�ام 
ش�هادت ح�اج قاس�م س�ليماني چ�اپ و روان�ه ب�ازار نش�ر ش�د. 
به گزارش »جوان« كتاب »ابرقدرت خداست«؛ خاطرات مردم همدان از ايام 
شهادت حاج قاسم سلیماني، توسط انتشارات »راه يار« چاپ و روانه بازار نشر 
شد. »ابرقدرت خداست« شش��مین جلد از كتاب هاي سرفصل »آيین هاي 
انقلاب اسلامي« ناشر، تلاشي اس��ت براي به تصويركشیدن خاطرات مردم 

همدان از میزباني از حاج قاسم و ايام شهادت اين سردار پرافتخار اسلام. 
در بخش��ي از مقدمه اين كتاب مي خوانیم: »تیر1361: آخرين جمعه ماه مبارك 
رمضان، مردم روزه دار همدان براي راهپیمايي روز قدس و نماز جمعه، از خیابان هاي 
شهر به سمت استاديوم ورزشي شهر سرازير شدند. صدام و رژيم بعث با عصبانیت از 
پیشروي هاي عملیات رمضان در خاك عراق، تهديد كرده بودند همدان را بمباران 
مي كنند. تهديد اثرگذار نبود و پیر و جوان و زن و مرد راهي نماز جمعه شدند كه 
هواپیماهاي عراقي سر رسیدند. در اين بمباران 1۰5نفر شهید و 6۰۰ نفر مجروح 
شدند. از بدن هاي مطهر نمازگزاران فقط تكه هايي كوچك باقیمانده بود. گويا هزينه 
آزادي قدس را اربااًرباشدن مقدر كرده اند... شهادت فرمانده سپاه قدس براي مردم 
همدان، يادآور ش��هداي روز قدس همدان بود، هم در اسم و هم در رسم؛ هر دو با 
قدس گره خورده و ارباً اربا شده بودند. تشییع پیكر حاج قاسم و همرزمانش همچون 
تشییع آيت الله معصومي همداني زمینه س��از حیات اجتماعي-سیاسي مجددي 
نه فقط در همدان كه اين بار در سراسر ايران و امت اسلامي شد. كتاب »ابرقدرت 
خداست« كه تحقیق و تدوين آن بر عهده مجید يوس��في بوده، در 24۰صفحه، 

شمارگان هزار نسخه و با قیمت 42هزار تومان به چاپ رسیده است.


